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ماجرای تزریق 
واکسن های تاریخ 
گذشته در مراکز 
واکسیناسیون 

آمار ابتلا به سویه اومیکرون کرونا در حال افزایش 
اســت و بیماران بســتری هم چند برابر شده اند. 
وزیر بهداشت از آغاز موج جدید بیماری در کشور 
خبر می دهــد. حالا به تأکیــد متخصصان تزریق 
واکسن های یادآور برای افزایش ایمنی می تواند تا 
حدودی از ابتلا به فرم شــدید بیماری، بستری در 
مراکز درمانی و حتی افزایش آمار فوتی ها جلوگیری 
کند. اما انتشار تصاویری از تزریق واکسن های تاریخ 
مصرف گذشته در برخی مراکز واکسیناسیون منجر 
به تردید مردم در تزریق دوز یادآور شــده اســت. 
خبری که صحت دارد و برخی واکســن ها ازجمله 
پاستوکووک با وجود اینکه تاریخ انقضای ثبت شده 
روی آنها به پایان رسیده، با تمدید تاریخ مصرف از 
سوی سازمان غذا و دارو به مراجعه کنندگان تزریق 
می شود. درباره تمدید تاریخ انقضای واکسن های 
کووید -19که در شرایط اضطراری مجوز مصرف 
گرفتند، دلایل علمی مطرح است و تزریق آنها هم 
هیچ خطری برای مردم ندارد. حتی درباره واکسن 
فایزر هم چندی پیش سازمان غذا و داروی آمریکا 
تصمیم به تمدید تاریخ انقضای این واکسن ها گرفت. 
حمیدرضا اینانلو، مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل 
ســازمان غذا و دارو در این باره گفته واکسن های 
کووید- 19 در ابتدا با مدت زمــان کوتاه پایداری 
مثلًا ۶ ماه توزیع شــدند که به مرور و با تکمیل تر 
شدن مطالعات پایداری، ارائه مستندات و بررسی 
کارشناســی این زمان اکنون افزایش یافته است: 
»درباره واکسن پاستوکووک هم همین اتفاق رخ داد 
چون محصول مشابه قبلی برای آن وجود نداشت و 
پس از ارائه مستندات تکمیلی در سال جاری، تاریخ 
انقضای یک ســاله برای این محصول از نظر اداره 
کل دارو مورد تأیید اســت.« به گفته احمد مهری، 
اپیدمیولوژیست و کارشناس بهداشت عمومی هم 
در بسیاری از کشورها تمدید تاریخ انقضا درباره دارو و 
واکسن هایی که در شرایطی مشابه کووید -19مجوز 
مصرف اضطراری )EUA( دریافت می کنند، کاملا 
علمی و مرســوم اســت و این اتفاق چندی پیش 
درباره واکسن فایزر هم رخ داد. مهری در گفت وگو 
با همشهری تأکید می کند: »اکنون در شروع پیک 
هفتم هستیم و باید تزریق دوز یادآور افزایش پیدا 
کند تا در مدت 14روز افزایش ایمنی در بدن افراد 
رقم بخورد. اما انتشار برخی اخبار مبنی بر تزریق 
واکسن های تاریخ مصرف گذشــته در پایگاه های 
واکسیناسیون باعث شــده که مردم تصور کنند با 
تزریق این واکسن ها مشکلاتی برای آنها به وجود 
خواهد آمد. اما درباره تزریق این واکسن ها توضیحات 
علمی وجود دارد.« به گفته او براساس سیاست های 
نظام دارویی، سازمان های غذا و دارو در کشورهای 
مختلف و آژانس بهداشت سازمان ملل، درباره داروها 
و واکســن ها 2 فاکتور پایداری و شرایط نگهداری 
منجر به تصمیم گیری درباره تاریخ انقضا و قدرت 
یک محصول دارویی است:  »شواهد علمی بررسی 
شده از این اسناد نشان می دهد که این مؤسسات 
شاخص های مختلفی دارند تا تاریخ انقضای داروها و 
واکسن ها را تمدید کنند. با بیان ساده می توان گفت 
زمانی که برخی داروها و واکســن ها مجوز مصرف 
اضطراری می گیرند تاریخ مصرف درج شده اولیه 
درباره آنها دقیق نیســت. مثل واکسن های کووید 
-19که در شرایط اضطراری مجوز مصرف گرفتند 
و عمدتا یک تاریخ انقضای ۶ماهه داشتند. درباره 
این واکسن ها کمیته ای تشکیل و بررسی می شود 
که پایداری محصول و قدرت عملکرد آن در زمان 
انقضای تاریخ مصرف اولیه چگونه بوده است. اگر 
شرایط نگهداری چیزی که مجوز مصرف اضطراری 
دارد مناسب باشــد و قدرت آن همچنان مطلوب 
ارزیابی شود، براساس بررسی های علمی و دارویی 
و شواهد ایمونولوژی تاریخ انقضای آنها افزایش پیدا 
می کند.« این اپیدمیولوژیست با بیان اینکه به دلیل 
کاهش قدرت محصول بیولوژیک نباید مدت زمان 
تمدید دوباره طولانی درنظر گرفته شــود، تأکید 
می کند: »تمدید تاریخ انقضا برای دارو و واکســن 
از سال 2013در بسیاری از کشــورها رواج داشته 
است. آمریکا هم در آوریل 2022 )فروردین امسال( 
تاریخ انقضای واکسن فایزر را تمدید کرد. البته برخی 
کشورها هم بودند که واکســن های تاریخ مصرف 
گذشته را منهدم کردند اما به لحاظ علمی و با بررسی 
بحث پایداری و قدرت عملکــرد محصول، تاریخ 
انقضای واکسن  و دارو از ۶ ماه تا یک سال قابل افزایش 
است.« او در پاسخ به این سؤال که آیا درباره واکسن 
پاستوکووک هم چنین ارزیابی برای تمدید تاریخ 
انقضا صورت گرفته، بیان می کند: »وزارت بهداشت 
در این باره جلساتی داشــته و درباره واکسن هایی 
از جمله آســترازنکا و پاســتوکووک براساس این 
رویکرد علمی رایج در کل دنیا بررســی ها را انجام 
داده اســت. به همین دلیل واکسن پاستوکووک 
فراتر از تاریخ انقضای ثبت شــده در حال مصرف 
هســتند. در این باره برای برخی واکسن ها دوباره 
برچسب گذاری تمدید تاریخ انقضا صورت گرفته 
و اما برخی واکسن ها این برچســب گذاری دوباره 
را نداشــتند و همین باعث نگرانی مردم از تزریق 
واکسن های تاریخ مصرف گذشته شده است.« مهری 
همچنین درباره اطمینان از استانداردهای نگهداری 
واکسن ها در کشور می گوید: »ایران یکی از بهترین 
زنجیره های ســرد نگهداری محصولات دارویی را 
در منطقه دارد و به همین دلیل شرایط نگهداری 
واکسن ها به دقت انجام می شود. واکسن های مورد 
استفاده در مراکز واکسیناسیون هم، تاریخ انقضای 
مشخص و تأیید شده از سوی سازمان غذا و دارو دارند 
و بعد از انجام آزمایش  و صدور مجوز مصرف، مورد 
استفاده قرار می گیرند. هم اکنون هم تاریخ مصرف 
این واکسن ها پس از بررسی مستندات ارائه شده از 
سوی تولید کننده از سوی سازمان غذا و دارو تمدید 

شده است.«

مریم سرخوش پیگیری
روزنامه نگار

پرونده »مهریه« روی میز مذاکرات
نتایج نظرسنجی مؤسسه افکارسنجی ملت نشان می دهد 83درصد با زندانی شدن مردان به دلیل مهریه مخالف هستند  و 82درصد 

هم معتقدند که قانون برای گرفتن مهریه، باید به زنان کمک کند
مجلــس در تلاش اســت 
تصمیم های جدیدتری برای 
»مهریه« بگیرد. پیش از این 
بارها میزان مهریه، ضرورت 
آن، مجازات حبس برای مردان و... مورد توجه 
قرار گرفته شده. آخرین بار در خرداد امسال 
بود؛ زمانی که اعلام شد کمیسیون حقوقی و 
قضایی مجلس، مراحل تصویب طرح »اصلاح 
قانــون نحوه اجــرای محکومیــت مالی« با 
موضوع مهریه را طی کرده و در انتظار بررسی 
و تصویب نهایــی آن در صحن علنی مجلس 
اســت؛ طرحی که گفته می شــود تغییراتی 
دارد. یکی از آنها، پذیرش موضوع اعسار زوج 
قبل از اعزام به زندان است. پیش از این یکی 
از اعضای کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس 
گفته بود که قبلا زوج پس از بازداشــت و در 
زندان باید اعســار خود را ثابــت می کرد اما 
براســاس مصوبه جدید اگر زوج درخواست 
اعسار داد، تازمانی که قدرت پرداختش ثابت 
نشود، به زندان نمی رود. این طرح، در نهایت 
22تیر، یعنی 3روز پیش در دستور کار صحن 
علنی مجلس قرار گرفت، اما هنوز نتایجی از 

آن خارج نشده است.
ماجرای مهریه و مخالفت بــا آن، در پاییز و 
بهمن سال گذشــته، حاشــیه های فراوانی 
داشــت؛ زمانی که تعدادی از مردان مخالف، 
پلاکارد به دست، در مقابل ساختمان مجلس 
تجمع کردند و اعتراض شــان را نشان دادند. 
درخواســت آنها این بود که تعداد پرداخت 
مهریه که منجر به حبس می شــود، کاهش 
پیدا کند. مجموعه این اقدامات سبب شد تا 
مرکز پژوهش های مجلس و به صورت مشخص 
مؤسسه افکارســنجی ملت، درباره ماجرای 
تعداد سکه های مهریه از مردم نظرسنجی کند 
که بخشی از نتایج آن در اواسط تیرماه منتشر 

شد اما جزئیات آن قابل توجه است.
این نظرســنجی از 31اردیبهشت تا 4خرداد 
امسال انجام شد و جامعه آماری آن هم افراد 
18سال و بالاتر در کشور بود. در این پیمایش، 
یک هزار و20پرســش نامه به روش تلفنی از 
این جامعه آماری گرفته و مشــخص شد که 
57.9درصد از ایــن جامعه آمــاری، مهریه 
را در زندگی مهم نمی داننــد و ۶3.4درصد 
معتقد بودند که مردان در زمان تعیین مهریه، 
مقــدار آن را جدی نمی گیرنــد. در جزئیات 
این نظرسنجی اعلام شــده، 5۶.2درصد از 
افراد مهریه ســنگین را در استحکام زندگی 
زناشویی مؤثر نمی دانند، از نظر ۶5.8درصد، 
خانواده ها در تعیین مقــدار مهریه، چندان 
با مشکل مواجه نیستند. از نظر 50.3درصد 
از مــردم، تقســیم دارایی و ثــروت در آغاز 
زندگی زناشــویی بیشــتر به نفع زنان است 
و همچنین 23.9درصد شــروط ضمن عقد 
و 12درصد مهریه ســنگین را بیشتر به نفع 

زنان می داننــد. از نظر ۶1درصــد از مردم، 
مهریه برای زنان به عنوان پشــتوانه مالی به 
شــمار می رود. همچنین، از نظر ۶7.9درصد 
از مردم، بخشــیدن مهریــه در زمان طلاق 
می تواند بــه زنان در گرفتن حــق نگهداری 
از فرزنــدان کمــک کنــد. 75.8درصد از 
جامعه آمــاری معتقدند بخشــیدن مهریه 
می تواند به زنان کمک کند تا راحت تر طلاق 
بگیرند. 48.2درصد معتقدند مردان به دلیل 
مهریه، تحت فشــار خواســته های همسران 
خود قــرار دارند. 71.9درصد پاســخگویان 
هم بر این نظرند که زنــان در طول زندگی یا 
در زمان طــلاق برای گرفتــن مهریه خود با 
مشــکل مواجهند و همچنین 83.7درصد از 
مردم به نحــوی با زندانی شــدن مردانی که 
توانایی پرداخت مهریه را ندارند، مخالف اند. 
81.9درصد معتقدند بــرای گرفتن مهریه، 
قانون باید به زنان کمــک کند. 39.8درصد 
از مردم، مؤثرتریــن اقدام دولت برای کاهش 
میزان مهریه را تعیین سقف قانونی برای آن 
می دانند. 2۶.2درصــد گفته اند دولت هیچ 
اقدامی نکند، 1۶.8درصد هم دریافت مالیات 
پلکانی و 5/5درصد دریافت مالیات با نرخ ثابت 

را برای کاهش میزان مهریه مؤثر می دانند.

 نظرسنجی برای کمک به قانونگذاری
محسن ابن الدین، مدیر مؤسسه افکارسنجی 
ملت اســت؛ مؤسســه ای وابســته به مرکز 
پژوهش های مجلس که در آبان ســال99، 
براســاس رویکــرد مردمی ســازی مجلس 
یازدهم، شروع به کار کرد. هدف از راه اندازی 

مؤسســه، این بود که افکار عمومی را نسبت 
به موضوعاتی که در کمیسیون های مختلف 
مجلس مطرح می شود، بســنجد و گزارش 
آن را به نمایندگان انعکاس دهد. براســاس 
آنچه ابن الدین به همشــهری می گوید، این 
مؤسســه درنظــر دارد تا صدای مــردم، در 
مجلــس بلندتر به قانونگذاران برســد. حالا 
نظرســنجی انجام شــده درباره مهریه هم 
یکی از اقدامات این مؤسســه بــود. نکته اما 
اینجاســت که از میان تمام نظرسنجی های 
انجام شــده از سوی این مؤسســه، موضوع 
»مهریه« نخستین گزارشی است که رسانه ای 
می شود:»نظرسنجی اخیری که درباره مهریه 
منتشر شــد هم با توجه به اقدامی است که 
در برخی کمیســیون های مجلس در ارتباط 
با این موضوع در دســتور کار قــرار گرفته 
اســت؛ یعنی در مجلس قرار است در زمینه 
مهریه قانونگذاری شــود به همین دلیل به 
انجام چنین نظرسنجی ای نیاز بود.« او ادامه 
می دهد: »قانونگــذار می خواهد بداند مردم 
چه رویکردی در این زمینــه دارند. البته ما 
در تلاشیم تا تحلیل های نظری درباره نتایج 
این نظرســنجی ها نداشته باشــیم، ما تنها 
نظرات مــردم را منعکس می کنیــم. اما در 

مرکز پژوهش ها 10دفتــر تخصصی وجود 
دارد که روی این گزارش ها، نظرات تحلیلی 
و کارشناســی می دهند و آنهــا را به صورت 
مجزا به کمیسیون ها ارائه می دهند. مؤسسه 
افکارسنجی ملت هم از این دفاتر برای طرح 
ســؤال های دقیق و انتخاب موضوعات برای 
افکارســنجی ها کمک می گیــرد. ما ارتباط 

مستمری با این دفاتر داریم.« 

رویکرد متفاوت  در انجام نظرسنجی ها
به گفته  ابن الدین، در بند »ب« ماده 2قانون 
مرکــز پژوهش هــای مجلس، گــردآوری 
نظرات افکار عمومــی و گروه های مختلف 
درباره نیازهای جامعه از منظر قانونگذاری، 
مورد تأکید قرار گرفتــه. در این ماده به این 
موضوع اشــاره شــده که اعلام نظــر افکار 
عمومی در مباحث قانونی، جزو وظایف مرکز 
پژوهش هاست: »بر همین اساس ما با توجه 
به فرایند قانونگذاری و سیاستگذاری، سعی 
می کنیم نظرات مردم را در مورد موضوعات 
مرتبطی که در مجلس مورد بحث است و قرار 
است برای آن قانونی تصویب یا تصمیم گیری 
شــود، انعکاس دهیم. یکی از کارکردهای 
مؤسســه افکارســنجی ملت این است که 
مســائل از منظر جامع تری بازنمایی شود تا 
میان مردم و سیاســتگذار در فهم مسائل، 
اختلافی وجود نداشــته باشــد.« براساس 
اعلام مدیر مؤسسه افکارســنجی ملت، در 
این مؤسســه، موضوعات مختلف سیاسی، 
اجتماعــی، اقتصــادی و... مورد توجه قرار 
می گیرد؛ موضوعات معمولا مسائل روز است 
که در مجلس مطرح می شــود و درباره آنها 
طرح و لایحه ای وجود دارد: »پژوهشــی که 
درباره مهریه انجام شد، نخستین گزارش ما 
بود که رسانه ای شد. سایر موضوعات به  خود 
نمایندگان و تصمیم گیرندگان ارائه شــده 
اســت.« او می گوید زمانی که یک مسئول 
می خواهــد قانونگذاری کند یــا تصمیمی  
بگیرد، به منابع مختلفــی رجوع می کند تا 
بتواند تصمیم درست تری بگیرد، مثل نظرات 
کارشناسان و خبرگان اما یکی از این منابع 
که مورد توجه جدی قرار گرفته است نتایج 
گزارش هایی است که مؤسسه افکارسنجی 
انجام می دهد: »تا قبل از تشــکیل مؤسسه 
افکارســنجی ملت، خود مرکــز، به صورت 
برون ســپاری پژوهش هایی را انجام می داد 
و منتشــر می کرد. حــالا نظرســنجی ها با 
رویکردی متفــاوت به طور مشــخص برای 
اســتفاده در قانونگــذاری طراحــی و اجرا 
می شــود. هم اکنون پژوهش هــای دیگری 
هم در مؤسســه افکارســنجی ملت در حال 

انجام اســت اما چون هنوز 
نهایــی نشــده نمی تــوان 
درباره آنهــا صحبت کرد.«

بررسی وضعیت آسیب های اجتماعی از سوی مرکز 
پژوهش های مجلس

در مرکز پژوهش های مجلس اما در کنار مؤسســه افکارسنجی ملت، 
بخش های دیگری هم فعال اند که موضوعات دیگر را هم مورد توجه قرار 
می دهند. با اینکه »مهریه« به عنوان آسیب اجتماعی به شمار نمی رود 
اما در ادامه با ناتوانی در پرداخت و مشکلاتی که برای افراد در پروسه 
طلاق رخ می دهد، آسیب دیگری ایجاد می شود.. محسن کرمانی، مدیر 
گروه آسیب های اجتماعی مرکز پژوهش های مجلس است. او اما به نکته 
دیگری اشاره می کند و آن هم رشــد و گسترش آسیب های اجتماعی 
است؛ اشاره او به پژوهشی است که اخیرا در این مرکز انجام شده و در 
مرحله تأیید نهایی است تا رسانه ای شود: »هم اکنون یکی از مهم ترین 
مسائل و مشکلات جامعه ایرانی به ویژه در محدوده شهرهای بزرگ که 
با آن درگیر شده، مسئله رشد و گسترش آسیب های اجتماعی است. از 
آنجا که رشد آسیب و گسترش ابعاد آن در جامعه نشانگر بروز اختلال 
در ســاختار و عملکرد نظام اجتماعی در سطوح اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و... است این مسئله سبب شــد تا مسئولان نسبت به بحث 
آسیب های اجتماعی در سطح جامعه، توجه بیشتری نشان دهند.« او 
می گوید: »بر این اساس، در ماده 80قانون برنامه ششم توسعه، مقرر شد 
دولت نسبت به کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی با اولویت اعتیاد، 
طلاق، حاشیه نشینی، کودکان کار و مفاســد اخلاقی اقدامات لازم را 
انجام دهد به گونه ای که آسیب های اجتماعی تا سال پایانی اجرای برنامه 
توسعه ششم یعنی سال1400به میزان 25درصدکاهش پیدا کند. حالا 
که برنامه ششم توسعه در ایستگاه پایانی خود قرار دارد، در چارچوب 
یک کار کارشناسی به ارزیابی عملکرد دولت و دستگاه های ذی ربط در 
رابطه با تکالیف برنامه در حوزه کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی و 
اثربخشی اقدامات صورت گرفته پرداختیم.« به گفته او، برایند ارزیابی 
صورت گرفته این است که با وجود تلاش ها و اقدامات صورت گرفته در 
طول سال های اجرای برنامه ششم توسعه، حکم برنامه در زمینه کنترل 
و کاهش آسیب های اجتماعی محقق نشده و کشور با افزایش گونه های 
مختلف آسیب و بعضا پیدایش انواع جدیدی در این حوزه مواجه بوده 
است. او به دلایل این افزایش اشاره می کند و می گوید: »در نگاه اول، این 
اتفاق ناشی از کم توجهی به عوامل و بسترهای شکل گیری آسیب در 
جامعه است. با صرف پرداختن به معلول و غفلت از عوامل نمی توان گام 

مؤثری در زمینه کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی برداشت. لازمه این 
کار توجه همزمان به عوامل آسیب  زا و حمایت از آسیب دیدگان اجتماعی 
است. مسئله دومی که مانع از تحقق حکم برنامه ششم در زمینه کنترل و 
کاهش آسیب های اجتماعی شده است اختصاص نیافتن منابع و امکانات 
لازم است.« به گفته او، با وجود تأکیدات مقام معظم  رهبری، بر ضرورت 
انجام اقدامات فوق العاده در این زمینه، اما هنوز اراده لازم برای مواجهه 
مؤثر با آسیب های اجتماعی در بدنه نظام سیاسی و اداری کشور شکل 
نگرفته است؛ مسئله سوم هم به جنس و فرایند مداخلات بازمی گردد 
که فاقد اثربخشی لازم بوده اند. کرمانی به نکته دیگری اشاره می کند: 
»آســیب اجتماعی، همانطور که از عنوان آن مشخص است ماهیتی 
اجتماعی دارد و تا زمانی که جامعه خود درگیر حل مسئله نشود نمی توان 
انتظار تغییر چندانی در زمینه کنترل و کاهش آســیب های اجتماعی 
داشــت. بنابراین حاکمیت در کنار جامعه و بهره گیری از ظرفیت های 
اجتماعی همچون سازمان ها و گروه های مردمی امکان حل مسئله را پیدا 
می کند اما خیلی وقت ها برای اینکه از ظرفیت سازمان های مردم نهاد 
به صورت هدفمند و نظام مند استفاده شود، برنامه  مدون و دقیقی وجود 
ندارد. فقدان ساختار و برنامه مناسب سبب شده تا شاهد بروز مسائل و 
مشکلات عدیده ای در زمینه عملکرد سازمان های مردم نهاد باشیم. از 
این رو، نیازمند ساختار و چارچوب جامع  هستیم که به واسطه آن هم 
سازمان های مردم نهاد تکلیف شان را بدانند و هم حاکمیت بداند با چه 
سازوکاری می خواهد با آنها تعامل و فعالیتشان را تنظیم کند.« او در ادامه 
به نقش سازمان های مردم نهاد در کاهش آسیب ها هم اشاره می کند: »از 
آنجا که سازمان های مردم نهاد، ماهیتی اجتماعی، پویا و خودجوش دارند 
و در بند فرایندهای بروکراتیک و محدودیت های آن نیستند، مؤثرتر از 
سازمان ها و مؤسســات دولتی می توانند به موضوعات اجتماعی ورود 
پیدا کنند؛ مثلا در موضوع کودکان کار و توانمندی آنها، سازمان های 
مردم نهاد، موفق تر از سازمانی مانند بهزیستی عمل کرده اند. اما نباید 
فراموش کرد که امور اجتماعی به ویژه آســیب های اجتماعی ماهیت 
حاکمیتی نیز دارنــد و حل و مدیریت آنها وظیفه حاکمیت اســت. از 
این رو، حاکمیت باید از ظرفیت های ســازمان های مردم نهاد برای حل 
مسائل مربوط به آسیب های اجتماعی اســتفاده کند، بنابراین لازم 
است در چارچوب یک برنامه جامع جایگاه و رویکرد حاکمیت نسبت 
به سازمان های مردم نهاد و شیوه بهره گیری از ظرفیت این سازمان ها در 

حل مسائل و مشکلات اجتماعی دیده شود.«

نکته

ســازمان های مردم نهــاد، ماهیتــی 
اجتماعــی، پویــا و خودجــوش دارنــد 
و در بنــد فرایندهــای بروکراتیــک و 
محدودیت های آن نیستند، می توانند 
مؤثرتــر از ســازمان ها و مؤسســات 
دولتی بــه موضوعات اجتماعــی ورود 
پیــدا کننــد؛ مثــا در موضوع کــودکان 
کار و توانمنــدی آنهــا، ســازمان های 
مردم نهاد، موفق تر از سازمانی مانند 

بهزیستی عمل کرده اند

گزارش

براساس نظرسنجی 
انجام شده از سوی مرکز 

پژوهش های مجلس و 
مؤسسه افکارسنجی 
ملت، درباره ماجرای 

تعداد سکه های مهریه 
57.9درصد از جامعه 

آماری، مهریه را در 
زندگی مهم نمی دانند 
و 63.4درصد معتقد 
هستند که مردان در 
زمان تعیین مهریه، 

مقدار آن را جدی 
نمی گیرند. در جزئیات 

این نظرسنجی هم 
اعام شد 56.2درصد 
از افراد مهریه سنگین 

را در استحکام 
زندگی زناشویی مؤثر 

نمی دانند

محسن ابن الدین، مدیر 
مؤسسه افکارسنجی 

ملت: نظرسنجی 
اخیری که درباره مهریه 

منتشر شد با توجه به 
اقدامی است که در 

برخی کمیسیون های 
مجلس در ارتباط با 

این موضوع در دستور 
کار قرار گرفته است؛ 
یعنی در مجلس قرار 

است در زمینه مهریه 
قانونگذاری شود به 

همین دلیل به انجام 
چنین نظرسنجی ای 

نیاز بود

   نظرسنجی ها با 
رویکردی متفاوت 

به طور مشخص برای 
استفاده در قانونگذاری 
طراحی و اجرا می شود. 
هم اکنون پژوهش های 
دیگری هم در مؤسسه 

افکارسنجی ملت در 
حال انجام است اما 

چون هنوز نهایی نشده 
نمی توان درباره آنها 

صحبت کرد

محسن کرمانی، مدیر 
گروه آسیب های 

اجتماعی مرکز 
پژوهش های مجلس:

هم اکنون یکی از 
مهم ترین مسائل و 

مشکات جامعه ایرانی 
به ویژه در محدوده 

شهرهای بزرگ، 
مسئله رشد و گسترش 

آسیب های اجتماعی 
است. از آنجا که رشد 

آسیب و گسترش 
ابعاد آن در جامعه 

نشانگر بروز اختال در 
ساختار و عملکرد نظام 

اجتماعی در سطوح 
اقتصادی، اجتماعی، 

فرهنگی و... است، 
این مسئله سبب شد 

تا مسئولان نسبت 
به بحث آسیب های 
اجتماعی در سطح 

جامعه، توجه بیشتری 
نشان دهند

   برآیند ارزیابی 
صورت گرفته این است 

که با وجود تاش ها و 
اقدامات صورت گرفته 

در طول سال های 
اجرای برنامه ششم 

توسعه، حکم برنامه در 
زمینه کنترل و کاهش 
آسیب های اجتماعی 
محقق نشده و کشور 
با افزایش گونه های 

مختلف آسیب و بعضا 
پیدایش انواع جدیدی 

در این حوزه مواجه 
بوده است

زوال غرب در عرصه های 
اجتماعی و فرهنگی 

راهکارهای علمی برای 
مقابله با موج هفتم کرونا

 گره گشایی دانش بنیان ها
از ترافیک تهران

جامعه نخبگانی به جای تمرکز بر مکاتب غربی، 
تمایل زیادی به تمدن پژوهی اسلامی دارد

عادی انگاری شرایط و کم شدن رعایت پروتکل ها، 
جهان را با موج جدیدی از ابتلا روبه رو کرده است

شهرداری تهران برای بهره مندی از ظرفیت های 
شرکت های دانش بنیان و نوآور، 2محل را ایجاد می کند


